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Vezměte, prosíme, na vědomí, že text článku odpovídá platné právní úpravě ke dni publikace.

Lhůty pro provedení právních úkonů v
souvislosti s novelou obchodního zákoníku
Rozsáhlá novela obchodního zákoníku přinesla mnoho podstatných změn. Vzhledem ke skutečnosti,
že účinnost novely nastala necelé tři měsíce poté co vyšla novela ve Sbírce zákonů bylo nutné
určitým způsobem korigovat dopady novely. Zákonodárce v závěrečných a přechodných
ustanoveních novely obchodního zákoníku zakotvil lhůty, které dávají dostatečný časový prostor pro
uskutečnění veškerých právních úkonů potřebných k tomu, aby bylo umožněno dotčeným subjektům
splnit nové podmínky obchodního zákoníku.

Rozsáhlá novela obchodního zákoníku přinesla mnoho podstatných změn. Vzhledem ke skutečnosti,
že účinnost novely nastala necelé tři měsíce poté co vyšla novela ve Sbírce zákonů bylo nutné
určitým způsobem korigovat dopady novely. Zákonodárce v závěrečných a přechodných
ustanoveních novely obchodního zákoníku zakotvil lhůty, které dávají dostatečný časový prostor pro
uskutečnění veškerých právních úkonů potřebných k tomu, aby bylo umožněno dotčeným subjektům
splnit nové podmínky obchodního zákoníku. V tomto článku se tedy budu věnovat uvedeným lhůtám.

V případě, že na základě novely obchodního zákoníku vznikla povinnost zapsat se do obchodního
rejstříku, je tato osoba povinna podat návrh na zápis do obchodního rejstříku do 30.6.2001. Uvedená
povinnost se vztahuje pouze na osoby, jež tuto povinnost před novelou neměly.

V případě, že na základě novely obchodního zákoníku vznikla povinnost provést v obchodním
rejstříku zápis skutečnosti, jež se dosud nezapisovala, nebo do sbírky listin uložit listinu, jež se dosud
neukládala, musí ten, komu taková povinnost svědčí, podat návrh na zápis do obchodního rejstříku
nebo uložit listinu do sbírky listin do 1.1.2002. Uvedená povinnost neplatí ohledně zápisů a listin
týkajících se přeměn právnických osob, k nimž došlo podle dosavadních právních předpisů.

Novelou byl přijat nový §13a obchodního zákoníku, který upravuje náležitosti obchodních listin
podnikatelů. V přechodných ustanoveních novely je stanoveno, že dosavadní obchodní listiny, jež
nemají stanovené náležitosti lze používat nejdéle do 30.6.2001

Je-li ke dni 1.1.2001 jedna fyzická osoba jediným společníkem ve více než třech společnostech s
ručením omezeným nebo je-li společnost s jediným společníkem jediným
společníkem jiné společnosti, je povinna uvést své právní postavení do souladu s novelizovaným
obchodním zákoníkem do 1.1.2003, jinak může soud i bez návrhu všechny tyto společnosti zrušit a
nařídit jejich likvidaci. Uvedené ustanovení se týká nově přijatého omezení možnosti být jediným
společníkem ve více než třech společnostech s ručením omezeným.

Společnosti jsou povinny uvést společenské smlouvy a stanovy do souladu s ustanoveními
novelizovaného obchodního zákoníku do 1.1.2002, jinak může soud i bez návrhu společnost zrušit a
nařídit její likvidaci. Společník, který zneužije svého postavení ve společnosti nebo bude vázat
přizpůsobení společenské smlouvy nebo stanov na neoprávněné výhody a v důsledku toho zmaří
přizpůsobení společenské smlouvy nebo stanov požadavkům tohoto zákona, odpovídá ostatním
společníkům a věřitelům společnosti za škodu, jež jim v důsledku tohoto jednání vznikla.



V případě, že v důsledku přijetí a účinnosti novely obchodního zákoníku vznikne mezi určitými
osobami vztah ovládající a ovládané osoby, ačkoliv podle dosavadní právní úpravy takovými osobami
nebyly, jsou povinny uvést své vzájemné vztahy do souladu s tímto zákonem do 30.6.2001, jestliže
takovou povinnost dosud neměly. Ovládaná osoba je povinna zcizit obchodní podíl nebo akcie
ovládající osoby, jež má ve svém majetku, do 30.6.2002, jinak ji soud může i bez návrhu zrušit a
nařídit její likvidaci.

V souvislosti s výše uvedeným je ovládaná osoba povinna vytvořit rezervní fond vyžadovaný podle
novelizovaného obchodního zákoníku do 1.1.2002, pokud ke dni účinnosti tohoto zákona má ve svém
majetku obchodní podíl nebo akcie ovládající osoby a tuto povinnost dosud neměla, jinak je povinna
bez zbytečného odkladu tyto akcie nebo obchodní podíl zcizit.

Osoby, které k 1.12001 splňují podmínky pro vznik oznamovací povinnosti podílu na hlasovacích
právech podle novelizovaného znění obchodního zákoníku, jsou povinny splnit oznamovací povinnost
uloženou tímto zákonem do 30.6.2001, pokud jim nevznikne povinnost oznámit zvýšení nebo snížení
podílu na hlasovacích právech před uplynutím této doby.

Jestliže jsou k 1.1.2001 statutárním orgánem, jeho členem nebo členem jiného orgánu právnické
osoby, která je podnikatelem, osoby, jež nesplňují požadavky novelizovaného obchodního zákoníku
nebo zvláštního právního předpisu, končí jejich funkce nejpozději uplynutím 3 měsíců ode dne nabytí
účinnosti tohoto zákona.

Z uvedeného plyne, že zákonodárce poskytl dostatečný časový prostor, který však nelze podceňovat s
ohledem na sankce, které jsou spojeny s nedodržením výše uvedených povinností. Jedná se zejména
o možnost soudu zrušit společnost a nařídit její likvidaci v případě, že nesplní v dané lhůtě podmínky
stanovené novelizovaným obchodním zákoníkem.

© EPRAVO.CZ – Sbírka zákonů, judikatura, právo | www.epravo.cz

Další články:
Právo na víkend - týden v české justici očima šéfredaktora
Spolehlivost osoby v civilním letectví
Přezkum rozhodnutí CAS vnitrostátními soudy Evropské unie
Konec snižování úrokových sazeb? Klíčová úroková sazba 2T repo zůstala v srpnu na 3,5 %
K otázce stupně intenzity porušení povinnosti zaměstnance
Právo na soukromí vs. transparentnost firem: Kontroverze kolem evidence skutečných majitelů
Matzner: Řešme také jak dál s AML. A vyvarujme se nadměrné zátěži a zbytečné byrokracie
Investiční zprostředkovatel pod dohledem: Povinnosti, rizika a regulatorní mantinely jeho
činností
Osvobozený příjem nerovná se automaticky bez povinností: kdy musíte hlásit dar nebo
dědictví?
Určení výše přiměřené slevy z kupní ceny
Rozpor evidence skutečných majitelů s právem EU a jeho dopad na veřejné zakázky

http://www.epravo.cz
https://www.epravo.cz/top/clanky/pravo-na-vikend-tyden-v-ceske-justici-ocima-sefredaktora-120018.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/spolehlivost-osoby-v-civilnim-letectvi-119978.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/prezkum-rozhodnuti-cas-vnitrostatnimi-soudy-evropske-unie-120044.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/konec-snizovani-urokovych-sazeb-klicova-urokova-sazba-2t-repo-zustala-v-srpnu-na-35-120009.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/k-otazce-stupne-intenzity-poruseni-povinnosti-zamestnance-120014.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/pravo-na-soukromi-vs-transparentnost-firem-kontroverze-kolem-evidence-skutecnych-majitelu-120060.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/matzner-resme-take-jak-dal-s-aml-a-vyvarujme-se-nadmerne-zatezi-a-zbytecne-byrokracie-120012.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/investicni-zprostredkovatel-pod-dohledem-povinnosti-rizika-a-regulatorni-mantinely-jeho-cinnosti-120004.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/investicni-zprostredkovatel-pod-dohledem-povinnosti-rizika-a-regulatorni-mantinely-jeho-cinnosti-120004.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/osvobozeny-prijem-nerovna-se-automaticky-bez-povinnosti-kdy-musite-hlasit-dar-nebo-dedictvi-119999.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/osvobozeny-prijem-nerovna-se-automaticky-bez-povinnosti-kdy-musite-hlasit-dar-nebo-dedictvi-119999.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/urceni-vyse-primerene-slevy-z-kupni-ceny-120039.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/rozpor-evidence-skutecnych-majitelu-s-pravem-eu-a-jeho-dopad-na-verejne-zakazky-120051.html

